
туації не лише з боку 
МНС України, але й з 
боку Міністерства фінан
сів України та інших на
ших партнерів, які беруть 
участь у реалізації цих 
програм, щодо забезпе
чення ритмічного фінан
сування на початку року.

У керівництва Міні
стерства, в тому числі у 
Міністра Нестора Івано
вича ІІІуфрича, є розу
міння, що ці гострі про
блеми потрібно вирішу-

" МИ СТУКАЄМО. 
ВВАЖАЮ, НАМ 
ВІДЧИНЯТЬ"

Заступник Міністра 
України з питань над
звичайних ситуацій та 
у справах захисту на
селення від наслідків 
Чорнобильської ката
строфи Володимир Хо
лоша є активним уча
сником діалогу Міні
стерства з Чорно
бильською територі
альною організацією 
профспілки (ЧТОП), 
учасник профспілкової 
конференції 28 берез
ня поточного року, на 
якій він представляв 
позицію МНС України. 
З ним зустрівся наш ко
респондент.

-  Володимире Івано
вичу, чому, на ваш по
гляд, виникла кризова, 
конфліктна ситуація у  
зоні відчуження?

-  Перший квартал зав
жди важкий у плані ста
більності фінансування. 
Як правило, у цей час ще 
недостатні надходження 
до держбюджету, і тому 
всі кошти спрямовуються 
на статті видатків, які 
стосуються безпосередньо 
соціального захисту насе
лення. Тобто, на пенсії, ін
ші соціальні виплати. А на 
заробітну плату, яка є 
опосередкованою соціаль
ною статтею, залежною 
від виконання державних 
програм, вже у другу чер
гу. Що ж стосується дер
жавних екологічних про
грам, то вони, на жаль, 
завжди фінансуються по 
залишковому принципу. 
Чорнобильські ж програ
ми і є екологічними. Тому 
ситуація з недостатнім фі
нансуванням чорнобиль
ських програм повторю
ється у першому кварталі 
з року в рік.

Але як це пояснювати 
людям, які працюють у 
важких умовах і їсти хо
чуть кожен день? Тому 
потрібне розуміння си-

вати. Але, (я про це гово
рив на профспілковій 
конференції 28 березня) 
ці проблеми неможливо 
вирішити за один де н ь  
потрібен певний час.

Міністр поставив зав
дання забезпечити рит
мічне поточне фінансу
вання і виплату заробіт
ної плати на рівні не мен
шому, як у минулому ро
ці. Зараз, це питання 
практично вирішено: 30 
бе р е з н я  перераховано 
9 мли. гривень.

Окрім того, на зустрічі у 
заступника міністра фінан
сів України було констато
вано, що збільшуються з 1 
квітня виплати за роботу в 
умовах радіоактивного заб
руднення. Знайдено було 
компромісний варіант: пер
сонал буде отримувати не 
118 гривень, а 260, що біль- 
ше відповідає рівню доплат 
за роботу в особливо шкід
ливих умовах у промисло
вості. Це рішення завізова
но міністрами праці і со
ціальної політики, МНС, а 
також фінансів України.

Найважче питання -  це 
збільшення лімітів на ви
конання чорнобильських 
програм на поточний рік, 
бо державний бюджет уже 
прийнято і він діє. А пот
рібно хоча б 12-15 млн. 
гривень, щоб забезпечити 
виконання постанови уря
ду з поетапного підвищен
ня мінімальної заробітної 
плати у 2007 році для ком
пенсації інфляційних про
цесів. Це питання обгово
рюється і шукаються шля
хи його вирішення. До 18 
квітня, запевнило конфе
ренцію ЧТОП керівництво 
Міністерства, це питання 
має бути вирішене.

Але залишаються ще 
проблеми додаткового фі
нансування на поліпшен
ня лікувально-профілак
тичного харчування, за
безпечення персоналу 
спецодягом і спецвзуттям, 
безперервне постачання 
матеріалів, електроенергії,



паливно-мастильних мате
ріалів, необхідних для ви
конання чорнобильських 
програм. Це складне пи
тання і цього року воно 
навряд чи буде вирішене у 
повному обсязі. Але все це 
має бути закладено у бю
джет на майбутній рік і 
Міністерство буде наполе
гливо доводити необхід
ність цих видатків.

-  Ще є проблема зно
шення основних фондів 
підприємств зони відчу
ження. Подивіться, на 
якій техніці виконують
ся роботи в зоні відчу
ження. ДСКП "Чорно
бильська пуща" викори
стовує пожежні маши
ни, трактори, які вичер
пали свій ресурс ще 15 
років тому, морально і 
фізично застаріли. ДСП 
"Комплекс" возить РАВ 
на автомобілях, які роз
сипаються на ходу. За
старіла техніка у  
ДСВКПВ "Чорнобильво- 
доксплуатація ”,  допо -
топні вимірювальні при
лади у  дозиметристів 
ДСНВП "Екоцентр" то-

А еони виконують 
найважливіші роботи 
для забезпечення бар'єр
ної функції зони відчу
ження, тобто забезпечу
ють радіоекологічну без
пеку населення України. 
Тут відбудуться зміни?

-  Це дуже гостре пи
тання, але, вважаю, що 
цього року його вирішити 
неможливо, бо державне 
фінансування вже затвер
джене. Хоча є і "перша 
ластівка": вперше за бага
то років на оновлення ос
новних фондів підпри
ємств зони відчуження в 
бюджеті 2007 року закла
дено 2 млн. гривень. Це 
замало, але справу зруше

но з місця, і поступово 
проблема буде вирішува
тись. З цього приводу у 
Міністерства розуміння є, 
і тепер стоїть завдання 
донести це розуміння до 
Міністерства фінансів, 
Кабінету Міністрів, Вер
ховної Ради України.

-  Дуже добре було б, 
якби керівники всіх цих 
органів влади зрозуміли, 
якими бідами загрожує 
Україні незабезпечення, 
або недостатнє забезпе
чення бар'єрної функції 
зони відчуження. Всі 
вже забули переляк кін
ця 80-х -  початку 90-х 
років минулого століт
тя, заспокоїлись і на
віть не розуміють, що 
робиться в зоні відчу
ження і навіщо.

-  Дійсно, зараз ми ма
ємо стабільну радіоеколо
гічну ситуацію завдяки зу
силлям тих колективів, 
які працюють у зоні відчу
ження. За роки подолання 
наслідків Чорнобильської 
катастрофи на основі нау
ково обгрунтованих про
грам було багато зроблено 
для того, щоб жителі Ук
раїни почувалися спокій
но. Зараз, наприклад, воду 
з р. Прип'ять у створі 
Чорнобиля можна спокій
но нити після кип'ятіння. 
За радіологічними показ
никами вона відповідає 
європейським нормати
вам. Але це завдяки тому, 
що щоденно працює ко
лектив підприємства 
"Чорнобильводексплуата- 
ція", збудовано і викону
ють свої функції дамби, 
які захищають нас від по
падання до річок Прип'яті 
і Дніпра радіонуклідів із 
забруднених територій.

Теж саме і з лісом. 
Шляхом багатобар'єрного

захисту, який був сформо
ваний після 1994 року, ко
ли в зоні відбулись мас
штабні лісові пожежі, 
внаслідок того, що ліси 
було кинуто напризволя
ще, підприємством "Чор
нобильська пуща" підтри
мується необхідна пожеж
на безпека. І це захищає 
Україну від виносу радіо
активності, в тому числі 
плутонію, накопиченої в 
лісах, вітром, з димом і 
розпеченим повітрям за 
межі зони. Хоча, повинен 
відзначити, що сил, через 
недостатнє фінансування, 
на повноцінне лісовпоряд
кування, лісозахищення і 
лісорозведення у цього 
підприємства не вистачає.

Те ж саме стосується 
інших підприємств зони 
відчуження, які подають 
свій внесок у забезпечен
ня бар'єрної функції зони 
відчуження. До речі, все, 
що перевірялося дозиме
тристами зони, жодного 
разу не мало рекламацій. 
Хоча працюють вони із 
застарілими приладами. А 
от те, що було вивезено 
протизаконно, вкрадено, 
часто виявляється забруд
неним.

Звичайно ж, люди вже 
звикли до того, що все 
нормально. Бояться, хіба 
що руйнування покрівлі 
об’єкта "Укриття". А не 
того, що поруч -  забруд
нення води, повітря, гри
бів, ягід, риби, дичини.

Слід усім пам'ятати, в 
тому числі і високопоса- 
довцям, від яких залежить 
фінансування чорно
бильських програм, що ця 
стабілізація досягнута 
завдяки щоденній праці 
колективів підприємств 
зони відчуження. І страш
но подумати, до чого

призведе припинення цієї 
роботи. А труд персоналу 
зони не завжди помічаєть
ся і цінується, не прикла
даються зусилля для того, 
щоб персонал зони відчу
ження почував себе ком
фортно морально і мате
ріально.

У зоні відчуження зов
сім не все досконало. Я 
далекий від того, щоб та
ке стверджувати. У Міні
стерства є претензії до 
структури адміністратив
но-управлінського апара
ту. І те невелике скоро
чення штатів, яке плану
ється в цьому році, повин
но торкнутися у першу 
чергу не працівників, які 
працюють на об'єктах, а 
саме управлінців.

-  У  зоні відчуження 
існує проблема кваліфі
кованих кадрів. Про це, 
Микола Тетерін, пред
ставник Атомпрофспіл- 
ки, говорив на згадува
них вже профспілковій 
конференції та прес- 
конференції в УНІАН. 
Ваше ставлення до цьо
го питання, Володимире 
Івановичу?

-  Така проблема існує. 
Некваліфікованих праців
ників нам постачають де
пресивні регіони, які ото
чують зону відчуження, і 
де високий рівень безро
біття. А от фахівці, зва
жуючи на те, що поруч 
столиця України Київ, мі
ста Славутич, Чернігів, де 
більш висока оплата пра
ці, нормальний режим і 
умови роботи, не виявля
ють палкого бажання 
працювати в зоні відчу
ження. Вирішити цю про
блему можна, якщо підня
ти рівень оплати праці, 
забезпечити нормальні 
умови роботи і побуту.

-  А ще б вирішити пи
тання будівництва 
житла...

-  Його можна спробу
вати вирішити лише у 
майбутньому, бо будів
ництво житла не у компе
тенції МНС. Ми намага
ємося довести, що ця 
функція повинна бути 
нам повернута. Але, поки 
що без успіху. І якщо на
віть цю функцію нам буде 
повернуто, все одно в цьо
му році питання вирішене 
не буде, бо у бюджеті Мі
ністерства цього року бу
дівництво житла не за
плановано. Я не можу по
обіцяти, що це питання 
буде вирішено швидко, 
але поступово воно буде 
вирішуватись. Розуміння 
його важливості є. Ос
кільки підприємства зони 
відчуження є неприбутко
вими, то фінансування 
будівництва житла повин
ні взяти на себе органи 
державного управління.

-  Чи є якась надія на 
покращення становища 
тих, хто зараз працює у  
зоні відчуження? Бо 
останніми роками вони 
почуваються покинути
ми напризволяще, до їх
ніх пропозицій і прохань 
ніхто не прислухався. 
Але ж цим людям бо
лить не лише власний 
добробут, а й за справу, 
яку роблять.

-  Це не зовсім так. Про
позиції вислуховувалися, 
опрацьовувалися. З ними 
зверталися до директив
них органів влади. Але, от
римуючи постійні відмови, 
не виявляли достатньої 
наполегливості. Хоча і в 
тих умовах вдавалося 
якісь проблеми вирішува
ти. Ось наприкінці мину
лого року домоглися до

даткового фінансування і 
виконали мінімальні со
ціальні нормативи -  вий
шли на середню заробітну 
плату по зоні відчуження 
у сумі 1370 гривень, що 
дещо вище, ніж у се
редньому по промислово
сті України.

Роками накопичували
ся капітальні проблеми: 
недостатнє фінансування 
чорнобильських програм, 
переоснащення основних 
фондів виробництва, за
безпечення працівників 
житлом, засобами захи
сту, повноцінним ліку
вально-профілактичним 
харчуванням тощо. І хоча 
бюджетних коштів зав
жди не вистачає, Міні
стерство буде наполегли
во вирішувати ці пробле
ми. Хто стукає, тому від
чиняють.

-  Після того, як со
ціальна напруга у  зоні 
відчуження спаде, а я не 
сумніваюся, що так во
но і буде, продовжиться 
діалог керівництва Міні
стерства і Чорнобильсь
кої територіальної орга
нізації профспілки?

-  Ми розраховуємо на 
те, що діалог буде трива
ти, стане постійним. Зви
чайно, умовою такого діа
логу є відмова від яки
хось екстремістських дій. 
Не забуваймо, що до со
ціального добробуту, ста
більності веде лише ево
люційний шлях. Револю
ції ж завжди призводять 
до хаосу і занепаду.

Тому вважаю продук
тивним шлях діалогу з 
профспілкою, шлях по
шуку конструктивних рі
шень, налагоджування 
партнерських відносин 
між роботодавцем і тру
довим колективом.


